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صعود ایران به فینال غرب 
آسیا در ضیافت پنالتی ها

شاگردان عنایتی با پیروزی مقابل تیم ملی امید اردن به فینال 
رقابت های زیر 23 سال غرب آسیا راه پیدا کردند. »صفحه 6«

دیدار رئیس جمهور قزاقستان با رهبر انقلاب
حضرت آیت الله خامنه ای رهبر انقلاب اسلامی عصر امروز )یکشنبه( در دیدار آقای »قاسم ژومارت توکایف« رئیس جمهور قزاقستان و هیئت همراه با اشاره به پیوندهای عمیق 
تاریخی و فرهنگی میان ایران و قزاقستان، بر لزوم گسترش بیش از پیش همکاری های دو کشور در عرصه های مختلف به ویژه همکاری های منطقه ای تأکید کردند. »صفحه 2«

وزیر ورزش: ۱۲ هزار و ۶۸۴ 
فضای ورزشی در کشور داریم

وزیر ورزش و جوانان با بیان اینکه 71 اماکن ورزشی در سامانه جامع 
مبین ثبت شده است، گفت: ۹2۵ مجموعه ورزشی و 11 هزار و 6۸۸ 

ورزشکده داریم که از این تعداد 7 هزار و ۵۵۹ فضای سرپوشیده و 4 هزار 
و 3۹ فضای روباز داریم و برخی هر دو هستند؛ در مجموع 12 هزار و 6۸4 

فضای ورزشی در کشور داریم. »صفحه 2«

سقف تسهیلات خرد ۳۰۰ 
میلیون تومان شد

حداکثر مجموع اصل تسهیلات خرد قابل پرداخت به هر مشتری در هر 
مؤسسه اعتباری به 300 میلیون تومان افزایش یافت. »صفحه 3«

بابایی کارنامی: بیماران 
خاص در تامین دارو با 

مشکل مواجه هستند
یک عضو کمیسیون اجتماعی مجلس شورای اسلامی تاکید کرد: امروز 

بیماران پیوندی، هموفیلی و بیماران خاص در تامین دارو با مشکل مواجه 
بوده و زندگی مردم وابسته به حوزه سلامت است.  »صفحه 4«

امسال برق بیشتری به صنایع 
تحویل داده می شود

مدیر مرکز بار و انرژی کشور گفت: تلاش شده تا برنامه مدیریت مصرف 
صنایع در هر منطقه به طور کامل مشابه با سال گذشته و حتی بهتر از 

آن اجرا شود. »صفحه 3«

حذف کارت سوخت 
جایگاهداران بر اساس میزان 

فروش است
_________________________

مدیر هوشمند سامانه سوخت شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی 
گفت: حذف کارت سوخت جایگاهداران بر اساس میزان فروش است 
به طوری که جایگاه های سوختی که عرضه کمتری دارند به آنها یک 

کارت تعلق می گیرد.
به گزارش روزنامه صدای اصلاحات،صادقی مدیر هوشمند سامانه 

سوخت شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی در پاسخ به این سوال 
که “آیا کارت سوخت آزاد جایگاه ها جمع آوری خواهند شد یا خیر؟ ” 
گفت: خیر؛ فقط به ازای هر سکوی سوخت، یک کارت سوخت باقی 

خواهد ماند.
او گفت: حذف کارت سوخت جایگاهداران بر اساس میزان فروش است 

به طوری که جایگاه های سوختی که عرضه کمتری دارند به آنها یک 
کارت تعلق می گیرد، جایگاه های پرفروش همچنان یک سکو و یک 
کارت را خواهند داشت. در مراکز شهر ها هم به همین روال است، 

یعنی هر یک سکو یک کارت سوخت.
صادقی گفت: اگر تقاضای مردم به جایگاه سوخت بیشتر باشد، امکان 
افزایش تعداد کارت های اضطراری به ازای هر سکو نیز افزایش می یابد.

او در پاسخ به این سوال که اگر افراد فاقد کارت سوخت از جایگاه 
داران درخواست کارت اضطراری داشته باشند، اما جایگاه داران 

همکاری نکنند یا شارژ کارت سوخت جایگاه داران تمام شود، باید 
چه اقدامی انجام دهند؟ گفت: مردم می توانند این موارد را با شماره 
0۹627 در میان بگذارند، ضمن این که جایگاه داران نیز در شرایط 

اضطرای می توانند از شرکت پخش منطقه خود، درخواست کارت 
سوخت یدکی داشته باشند.

صادقی در پاسخ به اینکه “این طرح کاهش کارت های سوخت 
جایگاه داران از چه زمانی اجرایی خواهد شد؟ ” گفت: حال حاضر 

مشخص نیست.

مدیر سامانه هوشمند کارت سوخت گفت: هدف از این کار جلوگیری 
از قاچاق سوخت خواهد بود، چرا که در قانون بودجه به الزام استفاده 

از کارت سوخت شخصی تاکید شده است.

رتبه سومی ایران در جهان با 
پرداخت ۴۱ میلیارد دلار یارانه 

سوخت
______________________
به گزارش روزنامه صدای اصلاحات، بانک جهانی در گزارش جدیدی که از 
وضعیت پرداخت یارانه های انرژی در جهان منتشر کرده دولت ایران را به 
عنوان سومین یارانه دهنده جهان برای مصرف سوخت های فسیلی معرفی 

کرده است.
بر اساس این گزارش که بر پایه آمار سال ۲۰۲۰ تهیه شده است دولت ایران 

در این سال ۴۱.۷۲ میلیارد دلار یارانه انرژی به شهروندان خود پرداخت 
کرده است که بیشتر از هر کشور دیگر در جهان بجز روسیه و عربستان 

است.
برق بیشترین سهم را در یارانه های پرداختی دولت ایران برای سوخت 

داشته است. میزان یارانه پرداختی برای مصرف برق در ایران طی این سال 
۲۶.۵۱ میلیارد دلار برآورد شده است. برای بنزین و سایر فرآورده های نفتی 

نیز ۱۵.۲۱ میلیارد دلار یارانه در ایران پرداخت شده است.
در مجموع پنج کشور ایران، هند، روسیه، عربستان و ونزوئلا تقریبا نصف 
کل یارانه های انرژی در جهان را به خود اختصاص داده اند. این کشورها 

در مجموع ۲۱۱ میلیارد دلار یارانه برای مصرف سوخت به شهروندان خود 
پرداخت می کنند.

روسیه بزرگترین یارانه دهنده در جهان است. میزان یارانه پرداختی دولت 
این کشور به سوخت های فسیلی ۷۸ میلیارد دلار در سال است. عربستان با 

۵۴ میلیارد دلار در رتبه دوم از این نظر قرار گرفته است.
پس از ایران که در جایگاه سوم قرار گرفته است ونزوئلا با پرداخت سالانه 
۲۲ میلیارد دلار یارانه به سوخت های فسیلی در رتبه چهارم و هند با ۱۷ 

میلیارد دلار در رتبه پنجم قرار گرفته اند.
*نجات ۳۱ هزار نفر از مرگ با حذف یارانه سوخت در ایران

بانک جهانی در بخش دیگری از گزارش خود به بررسی آثار و نتایج مثبت 
اصلاح یارانه های پرداختی به سوخت های فسیلی بر سلامت مردم پرداخته 

است. بر اساس محاسبات این نهاد بین المللی حذف یارانه سوخت های 
فسیلی می تواند از مرک ۳۱ هزار نفر در ایران طی سال های ۲۰۲۲ تا 

۲۰۳۵ جلوگیری کند.
دولت روسیه به عنوان بزرگترین یارانه دهنده سوخت های فسیلی با حذف 
یارانه این نوع سوخت ها می تواند مانع مرگ ۱۱۰ هزار نفر در این کشور 
تا سال ۲۰۳۵ شود. در عربستان هم با حذف یارانه سوخت های فسیلی از 

مرگ حدود ۶ هزار نفر در این کشور جلوگیری می شود.

ثبت نام ۴میلیون نفر در طرح 
نهضت ملی مسکن

_______________________
به گزارش روزنامه صدای اصلاحات، ارسلان مالکی در نشست شورای مدیران سازمان 

ملی زمین و مسکن با اشاره به موضوع شهرک سازی ها گفت: شهرک سازی یکی از 
وظایفی است که به تازگی به سازمان سپرده شده است و به انجام رساندن آن نیاز به 

کار جهادی دارد.
وی از مشارکت با بانک ها و بخش خصوصی، تأسیس صنعت شهرها و واگذاری زمین و 
مسکن بر اساس قانون جوانی جمعیت به عنوان موضوعات مهم دیگر این سازمان یاد 
کرد و افزود: اینها مواردی است که در دوره جدید کاری سازمان با تلاش مضاعف و 

کار شبانه روزی باید به پیش برود.
معاون وزیر راه و شهرسازی همچنین با اعلام اینکه حدود ۴ میلیون نفر در سراسر 

کشور در طرح نهضت ملی مسکن ثبت نام کرده اند، خاطرنشان کرد: این افراد نیازمند 
مسکن هستند؛ بنابراین برای رفع نیاز این افراد باید مأموریت هایمان را خالصانه و 

جهادی و با نهایت جدیت، سرعت و توان به انجام برسانیم.
مدیرعامل سازمان ملی زمین و مسکن اضافه کرد: مطالبه عمومی و انتظارات دولت و 

مجلس از سازمان ملی زمین و مسکن انتظارات به حقی است که باید اجرایی شود.
همدلی در انجام وظایف، پرهیز از حاشیه ها، مسئولیت پذیری و همچنین مشارکت در 
حل مسائل و موانع در عین داشتن انعطاف از دیگر مواردی بود که معاون وزیر راه و 

شهرسازی بر آنها تأکید کرد.
مالکی با توضیح اهمیت پیگیری امور تا حصول نتیجه مطلوب اظهار داشت: این امر 
صحیح است که وظیفه ما ستادی است، اما مدیران برای انجام درست کارها باید با 

ادارات کل راه و شهرسازی استان ها در ارتباط تنگاتنگ باشند.
وی ادامه داد: باید در نظر داشته باشید که مأموریت های استانی باید حتماً به یک 

نتیجه ملموس برسد و مبتنی بر حل یک مسئله اساسی باشد.
رئیس هیئت مدیره سازمان ملی زمین و مسکن با اشاره به وظایف تخصصی سازمان 
متبوعش بر اهمیت اطلاع رسانی از عملکرد دفاتر مختلف این سازمان تأکید و اعلام 
کرد: کارهای بزرگی در سازمان ملی زمین و مسکن انجام می شود که قابلیت اعلام 

عمومی دارد و به ایجاد و تقویت حس امید در جامعه کمک می کند.
مالکی در اهمیت طرح نهضت ملی مسکن تصریح کرد: فشار کار در اجرای طرح 

نهضت ملی مسکن به حدی است که کم کاری یا ممانعت در انجام کار، خود به خود 
باعث می شود آن فرد از سر راه برداشته شود و باید بدانیم برای انجام تکالیفمان 

فرصت تعلل و کوتاهی نداریم.
نشست شورای مدیران سازمان ملی زمین و مسکن در راستای هماهنگی دفاتر 

مختلف این سازمان و تعیین اولویت ها و برنامه های پیش رِوی مدیران به طور منظم 
برگزار می شود و هریک از مدیران این سازمان به ارائه گزارش عملکرد و برنامه آتی 

حوزه مربوطه می پردازد.
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رهبر انقلاب اسلامی در دیدار رئیس جمهور ازبکستان: 
قرابت تاریخی، فرهنگی و علمی ایران و ازبکستان 

بی نظیر است
رهبر معظم انقلاب اسلامی با اشاره به قرابت تاریخی، فرهنگی و علمی ایران و ازبکستان گفتند: باید از این زمینه های مشترک برای گسترش روابط در 

بخش های مختلف استفاده شود.

به گزارش روزنامه صدای اصلاحات ،حضرت آیت الله خامنه ای رهبر معظم انقلاب اسلامی عصر امروز در دیدار آقای »شوکت میرضیایف« رئیس جمهور 
ازبکستان و هیأت همراه، با اشاره به قرابت بی نظیر تاریخی، فرهنگی و علمی دو کشور ایران و ازبکستان گفتند: باید از این زمینه های مشترک برای 

گسترش روابط در بخش های مختلف استفاده شود.

رهبر انقلاب اسلامی با اظهار خرسندی از تجدید حیات ارتباط دو کشور بعد از یک وقفه طولانی افزودند: متاسفانه سال های متمادی روابط ایران و 
ازبکستان بسیار محدود بود و امیدواریم این سفر و گفتگو های انجام شده در تهران، سرآغاز یک آینده بهتر در روابط دوکشور باشد.

جمهوری اسلامی ایران توانایی این را دارد که ازبکستان را از طریق ترکمنستان و افغانستان، به راحتی به آب های آزاد متصل کند ضمن آنکه زمینه های 
همکاری فراتر از تجارت و حمل و نقل است و می توان با ابتکارات مختلف در بخش علم و فناوری و بخش های دیگر همکاری های بیشتری داشت.

ایشان خاطرنشان کردند: البته گسترش روابط ایران و ازبکستان، مخالفانی هم دارد، اما باید بدون اعتنا به این مخالفت ها و بر اساس مصلحت دو کشور، 
تصمیم گرفت و همکاری ها را تا آنجا که امکان دارد، گسترش داد.

شوکت میرضیایف دیدار خود با رهبر انقلاب را یک دیدار تاریخی خواند و گفت: ما هم از وقفه ای که در روابط دو کشور و کاهش همکاری ها وجود 
داشت متاسف بودیم و امیدواریم با گفتگو هایی که در تهران انجام شد، گام های بلندی را برداریم و همکاری ها در زمینه های تجاری، حمل و نقل، علم و 

فناوری و گردشگری به سطح شایسته و مطلوب خود برسد.

رئیس جمهور ازبکستان با تجلیل از ایستادگی ملت ایران در برابر تحریم ها افزود: دستاورد های ملت ایران به ویژه در حوزه علم و فناوری که بخش هایی 
از آن را در نمایشگاه برپا شده دیدم، نشان می دهد یک ملت تحت راهنمایی های خردمندانه رهبر خود و با اتحاد می تواند به رغم همه فشار ها به اهداف 

بزرگ برسد.

وزیر ورزش: ۱۲ هزار و 
۶۸۴ فضای ورزشی در 

کشور داریم
وزیر ورزش و جوانان با بیان اینکه 71 اماکن ورزشی در سامانه 
جامع مبین ثبت شده است، گفت: ۹2۵ مجموعه ورزشی و 11 

هزار و 6۸۸ ورزشکده داریم که از این تعداد 7 هزار و ۵۵۹ فضای 
سرپوشیده و 4 هزار و 3۹ فضای روباز داریم و برخی هر دو هستند؛ 

در مجموع 12 هزار و 6۸4 فضای ورزشی در کشور داریم.

به گزارش روزنامه صدای اصلاحات ،حمید سجادی در جلسه علنی 
امروز )دوشنبه(مجلس به این سوال روح الله نجابت نماینده شیراز 

پاسخ داد که چرا بی عدالتی در توزیع زیرساخت ها و امکانات ورزشی 
در کشور و کوتاهی در اجرای مصوبات سفرهای استانی رئیس 

جمهور و وعده های اعلام شده وزیر در خصوص ساخت تأسیسات 
ورزشی وجود دارد.

وی ضمن تسلیت شهادت امام جواد )ع( و گرامیداشت یاد شهید 
اسماعیلی در حادثه بالگرد و همچنین اشاره به آسیب تعدادی از 

مدیران وزارت ورزش در این حادثه گفت: بعد از حادثه بالگرد کمتر 
توانستیم خدمت نمایندگان باشم که ان شاءالله به شرایط بهتر 

برسیم تا انجام وظیفه کنیم؛ همچنین عذرخواهی می کنم که به 
دلیل این حادثه ارتباطم با نمایندگان کمتر شد که ان شاءالله زودتر 

جبران می کنیم.

وزیر ورزش  و جوانان در ادامه درباره سند ملی آمایش سرزمین 
گفت: تهیه سند آمایش سرزمین از تکالیف وزارت ورزش و جوانان 
است که در روز رای اعتماد وعده انجام آن را دادم؛ این سند درباره 

حوزه زیرساخت است.

وی  ادامه داد: توزیع عادلانه منابع اعتباری در پیش بینی پروژه 
های عمرانی ورزش، تصمیم سازی در برنامه اجرایی توسعه 

زیرساخت های ورزشی براساس پراکندگی ظرفیت های استعداهای 
ورزشی متناظر با پهنه بندی جغرافیای، ترسیم توزیع فراوانی اماکن 
ورزشی با مالکیت دولت و بخش خصوصی و ترسیم سیمای توسعه 

یافتگی در ورزش کشور، 4 هدف اصلی بود که در تهیه سند آمایش 
4 دنبال کردیم؛ بر همین اساس سامانه ای درباره ترسیم توزیع 

فراوانی اماکن ورزشی با مالکیت دولت و بخش خصوصی تهیه شده 
که به زودی آدرس آن را به نمایندگان خواهیم داد تا در جریان 

وضعیت پروژه های ورزشی قرار گیرند.

سجادی با بیان اینکه دو رویکرد پایه ریزی مبتنی بر نظام آمار 
ثبتی در جمع آوری داده و استقرار پایگاه های داده یکپارچه در 
محورهای موضوعی سرمایه انسانی ورزشی در تهیه سند آمایش 

دنبال شده است، گفت: در تهیه سند آمایش 6 مرحله طی شده که 
اکنون در اجرای مرحله ششم یعنی اقدامات پیش رو قرار داریم.

وی با بیان اینکه 71 اماکن ورزشی در سامانه جامع مبین ثبت 
شده است، افزود: ۹2۵ مجموعه ورزشی و 11 هزار و 6۸۸ ورزشکده 

داریم که از این تعداد 7 هزار و ۵۵۹ فضای سرپوشیده و 4 هزار و 
3۹ فضای روباز داریم و برخی هر دو هستند؛ در مجموع 12 هزار و 

6۸4 فضای ورزشی در کشور داریم.

وزیر ورزش و جوانان ادامه داد: استان فارس با داشتن هزار و 1۹۹ 
مکان ورزشی دولتی ثبت شده بیشترین تعداد مکان ورزشی در 

کشور و استان قم نیز با داشتن 1۵0 مکان ورزشی دولتی ثبت شده 
دارای کمترین تعداد است؛ 1۸ درصد از اماکن ثبت شده و مستقر 
در سامانه در مناطق روستایی و ۸2 درصد در مناطق شهری است.

وزیر امور خارجه: رژیم 
صهیونیستی منشاء ایجاد 

ناامنی و بی ثباتی در 
منطقه است

حسین امیرعبداللهیان گفت:باید اقدام منسجم و موثر کشور ها و 
دولت های اسلامی برای توقف جنایات ضدبشری صهیونیست ها علیه 

ملت مظلوم فلسطین صورت گیرد.

به گزارش روزنامه صدای اصلاحات ،زیاد نخاله دبیر کل جنبش جهاد 
اسلامی فلسطین و هیات همراه روز دوشنبه در محل وزارت امور 

خارجه با حسین امیرعبداللهیان وزیر امور خارجه کشورمان دیدار و 
گفتگو کرد.

امیرعبداللهیان در این دیدار با تبریک پیروزی بزرگ اخیر رزمندگان 
مقاومت در جنگ ۵ روزه غزه و نقش موثر وحدت گروه های مقاومت 

در این پیروزی، مساله فلسطین را مساله محوری جهان اسلام دانست 
و بر حمایت جمهوری اسلامی ایران از آرمان فلسطین و قدس شریف و 
پشتیبانی از مقاومت مشروع ملت فلسطین علیه اشغالگران صهیونیست 

تاکید کرد.

وزیر امور خارجه رژیم نژادپرست صهیونیستی را منشاء و منبع 
اصلی ایجاد ناامنی و بی ثباتی در منطقه دانست و اقدام منسجم 

و موثر کشور ها و دولت های اسلامی برای توقف جنایات ضدبشری 
صهیونیست ها علیه ملت مظلوم فلسطین و حمایت از مقدسات اسلامی 

در قدس شریف را خواستار شد.

امیرعبداللهیان با اشاره به نقش شهید سلیمانی در حمایت از 
مقاومت فلسطین افزود: در اندیشه و تلاش های مخلصانه شهید 
سلیمانی، تقویت همبستگی بین کشور های اسلامی، رفع تهدید 

رژیم صهیونیستی از امت اسلامی و مقابله با سلطه طلبی آمریکا از 
اولویت های اصلی به شمار می آمد و در مورد فلسطین نیز همانگونه 

که در بیانات عمیق رهبر معظم انقلاب تصریح شد، شهید سلیمانی به 
معنای واقعی کلمه دست مقاومت فلسطین را در مقابل رژیم متجاوز تا 

بنُ دندان مسلح و مورد حمایت همه جانبه آمریکا و غرب پرُ کرد.

وی افزود، ثمره مجاهدت و جانفشانی شهید سلیمانی در باور امروز 
بسیاری از دولت ها و ملت های منطقه به لزوم در دست گرفتن 

سرنوشت امنیت و ثبات منطقه در دستان خود و پیگیری توسعه 
منطقه بدون دخالت بیگانگان تبلور یافته است.

دبیر کل جنبش جهاد اسلامی فلسطین نیز در این دیدار ارزیابی خود 
از روند تحولات در فلسطین و سرزمین های اشغالی را ارائه و تاکید 

کرد گروه های مقاومت فلسطینی در بهترین شرایط به لحاظ آمادگی 
و وحدت عمل در برابر رژیم صهیونیستی قرار دارند و قادر هستند با 

برخورداری از حمایت قاطع ملت فلسطین، در برابر هر نوع تجاوز رژیم 
غاصب صهیونیستی ایستادگی کنند و پیروزی های بزرگ را رقم بزنند.

یک عضو کمیسیون عمران پاسخ 
داد آینده بازار مسکن به کجا 

می رسد؟
یک عضو کمیسیون عمران مجلس شورای اسلامی گفت: باتوجه به 
نوسانات تورم، آینده بازار مسکن قابل پیش بینی نیست اما امیدوار 

هستیم با اقدامات صورت گرفته و اهتمام وزارت راه برای اجرای قانون 
جهش تولید مسکن و گام برداشتن برای قانونمند کردن بازار اجاره 

بهای املاک مسکونی، اتفاقات خوبی در این بازار رقم بخورد.
به گزارش روزنامه صدای اصلاحات ،اسماعیل حسین زهی با اشاره 

به وضعیت بازار مسکن درباره آثار تصویب طرح ساماندهی بازار اجاره 
بهای املاک مسکونی، بیان کرد: کمیسیون عمران مجلس برای اولین 

بار به این موضوع ورود پیدا کرد و امیدوار هستیم با تصویب این قانون 
شاهد ساماندهی در بازار اجاره بها باشیم و دیگر وضعیت بی قانونی که 

بنگاه ها بنا بر نظر خود قیمت گذاری می کردند، پایان یابد.
وی در ادامه اظهار کرد: این قانون دارای پشتوانه کارشناسی بوده و 

با نگاه جامعی برای ساماندهی بازار اجاره بهای املاک مسکونی آماده 
شده است و انتظار می رود با نهایی شدن این قانون در فصل نقل 

و انتقال ها شاهد یک ساماندهی در بازار اجاره بها باشیم. بر اساس 
این قانون در کلانشهرها و شهرها بر اساس تورم نرخ اجاره بها تعیین 

خواهد شد.

نماینده مردم خاش در مجلس شورای اسلامی، تصرح کرد: در بلند 
مدت بر اساس قانون اساسی دولت ها موظف هستند مسکن مردم را 
تامین کنند اما در دولت های گذشته در ساخت مسکن کوتاهی شده 

است. ما باید بستر ساخت مسکن را با تامین مصالح ساختمانی با 
قیمت مناسب فراهم کنیم. انبوه سازان نیز به نمایندگی از وزارت راه و 

شهرسازی باید وارد عرصه ساخت شوند.

این عضو کمیسیون عمران مجلس گفت:  وزارت راه در حوزه اجرای 
قانون جهش تولید مسکن قدم های مثبتی برداشته است و ما امیدوار 

هستیم که بین عرضه و تقاضا در این بازار تعادل برقرار شود.

حسین زهی در پایان تاکید کرد: باتوجه به اینکه روز به روز تورم در 
حال افزایش است، آینده بازار مسکن قابل پیش بینی نیست. امیدوار 

هستیم با کنترل تورم اتفاق های خوبی در بازار مسکن نیز رقم بخورد.

ایران و اتحادیه 
اقتصادی اوراسیا به 

توافق می رسند
معاون نخست وزیر روسیه اعلام کرد که تا پایان سال جاری میلادی 

توافقی میان ایران و اتحادیه اقتصادی اوراسیا امضا می شود.
به گزارش روزنامه صدای اصلاحات ،به نقل از خبرگزاری تاس، 

الکسی اورچوک، معاون نخست وزیر روسیه گفت که روسیه انتظار 
دارد که پیش از پایان سال جاری میلادی، توافقی بر سر یک منطقه 

آزاد تجاری میان ایران و اتحادیه اقتصادی اوراسیا امضا شود.

او در این باره گفت: اکنون، در واقع، اتحادیه اقتصادی اوراسیا بسیار 
به انجام دادن چنین توافقی با ایران نزدیک شده است. به این 

مسئله، از جمله در شورای کشورهای اوراسیا پرداخته شده و مورد 
حمایت روسای دولت ها قرار گرفته است؛ بنابراین، در حال پیشرفت 

هستیم. این توافق می تواند انجام شود.

به گفته معاون نخست وزیر روسیه، اتحادیه اقتصادی روسیه در حال 
پیش بردن برخی توافق های دیگر در زمینه منطقه آزاد تجاری با 

کشورهای متعدد دیگری است که مذاکرات بر سر آن ها نیز در حال 
انجام شدن است.

قالیباف خبر داد: پیگیری صفر شدن نرخ مالیات بر ارزش افزوده کالاهای اساسی در جلسه 
سران قوا

________________________________________________________________
رئیس مجلس گفت: موضوع صفرشدن نرخ مالیات بر ارزش افزوده کالا های اساسی، دارو و تجهیزات پزشکی را در جلسه سران قوا دنبال می کنم.

به گزارش روزنامه صدای اصلاحات،محمدباقر قالیباف رئیس مجلس شورای اسلامی در جلسه علنی امروز )دوشنبه( مجلس شورای اسلامی و بعد از 
بررسی سومین گزارش کمیسیون بهداشت و درمان در مورد بررسی عملکرد دستگاه های اجرایی در دو حوزه واردات و ترخیص تجهیزات پزشکی و 

مدیریت بازار دارویی کشور گفت: بحث سلامت مهم است جدا از مشکلات در حوزه هزینه و دغدغه تامین کالا، ما در دولت و مجلس شورای اسلامی 
باید به نارضایتی مردم در حوزه سلامت توجه کنیم فشار روانی روی مردم در حوزه سلامت وجود دارد.

وی توضیح داد: همانطور که به وزیر بهداشت هم گفته ام، راهبری این کار سیاست گذاری و برنامه ریزی با وزارت بهداشت است ما از چند سال گذشته 
داده هایی داریم و می توانیم در حوزه دارو و مصرف دارو براساس جغرافیای کشور برنامه ریزی کنیم. براساس این داده ها می توانیم پیش بینی از مصرف 

روزانه دارو در کشور داشته باشیم پس این پذیرفتنی نیست که بگوییم دارو کم شده پس همه این اشکالات به سیستم مدیریتی بر می گردد.
قالیباف همچنین اظهار کرد: باید بحث ارز و ریال دارو با همان پیش بینی صورت گرفته در قانون بودجه دنبال شود صبح هم جلسه ای با اقای 

شهریاری رئیس کمیسیون بهداشت داشتم و تاکید کردم که به همان اندازه اهمیت هدفمندی موضوع دارو هم مهم است و باید سازمان برنامه این کار 
را با دقت دنبال کند.

رئیس مجلس شورای اسلامی با قدردانی از خاندوزی وزیر اقتصاد تصریح کرد: از آقای خاندوزی تشکر می کنم که مبلغ یک درصد مبلغ مالیات بر ارزش 
افزوده را اعلام کرد قبول دارم که این میزان در سه ماهه اول کمتر است، اما 2۵00 میلیارد هم برای سه ماه از محل یک درصد مالیات کم است. وقتی 

چنین تاخیر هایی را مواجهیم با مشکل روبه رو می شویم البته بانک مرکزی هم متقاعد شده که سقف ارزی را به صورت فصلی تامین کند.
وی همچنین بیان کرد: این موضوع را در جلسه سران دنبال می کنیم که باید مالیات بر ارزش افزوده کالا های اساسی و دارو و تجهیزات مصرفی پزشکی 

صفر باشد که اکنون یک درصد است.
قالیباف همچنین با تشکر از رضوانی فر مسئول گمرک اظهار کرد: گمرک تلاش داشته، اما با تاخیر مواجه بوده به طوری که اکنون دارو در گمرک 

دپو شده و به دست مردم نمی رسد. باید در بحث مربوط به نرخ گمرک و سود بازرگانی هم دستگاه های مربوطه ابلاغیه ها را به گمرک انجام دهند که 
گمرک بتواند امور را پیگیری کند. وزارت بهداشت این موارد را دنبال کرده ما هم کمک می کنیم.

وی در پایان اظهار کرد: کمیسیون بهداشت و معاونت نظارت مجلس شورای اسلامی بحث امروز و سه جلسه قبلی در این باره را جمع بندی کند ما این 
موارد را پیگیری می کنیم تا شاهد سکته های اینچنینی در حوزه دارو و تجهیزات پزشکی نباشیم.
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مخبر: همه باید به مجوزهای رسمی وزارت 
ارشاد احترام بگذارند

معاون اول رئیس جمهور بر لزوم احترام همه دستگاه ها به مجوزهای رسمی وزارت فرهنگ و ارشاد 
اسلامی برای برگزاری رویدادهای فرهنگی هنری تاکید کرد.

به گزارش روزنامه صدای اصلاحات ،  محمد مخبر در آخرین جلسه هیات دولت با تاکید بر لزوم احترام 
همه دستگاه ها به مجوزهای رسمی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی برای برگزاری مراسم های فرهنگی، 

تصریح کرد: همه باید به این مجوزها احترام بگذارند و در صورت وجود برخی اشکالات احتمالی، این 
مسائل را از طریق مرجع صادرکننده مجوز پیگیری کنند.

وی در این جلسه، وزرا، روسای دستگاه های اجرایی و مسئولین دولت را به همکاری حداکثری با مجلس 
شورای اسلامی فراخواند و گفت: دولت و مجلس هم باید برای پیشبرد هرچه بهتر برنامه های کشور 

حداکثر همکاری و هماهنگی را داشته باشند.

وی با اشاره به تدوین لایحه برنامه هفتم توسعه کشور اظهار کرد: دولت در فرایند تدوین این لایحه 
تلاش کرد به ماموریت های دستگاه ها توجه کند و از ویژگی های بارز این لایحه رویکرد تحولی بوده و 

توجه ویژه ای نیز به اسناد بالادستی نظام، جهت گیری های انقلابی، رفع مشکلات اساسی کشور، اصلاح 
ساختار بودجه و رفع ناترازی ها معطوف شده است.

طراحی پوشاک متناسب با ایام محرم و 
اربعین در رویداد ملی »برکت دیدار«

 جامعه به سواد پوشاک نیازمند است
نشست خبری رویداد ملی »برکت دیدار« با موضوع لباس محرم و اربعین، پیش از ظهر امروز در سالن کنفرانس وزارت فرهنگ و ارشاد 

اسلامی برگزار شد.
به گزارش روزنامه صدای اصلاحات ، در این نشست که با حضور محمدجواد قاسمیان معاون اجرایی کارگروه مد و لباس، مهدیه هاشم زاده 

دبیر کمیته اجرایی رویداد ملی »برکت دیدار« و محمدرضا کاوه مدیر روابط عمومی شورای فرهنگ عمومی همراه بود، قاسمیان ضمن 
اشاره به اینکه در سال های گذشته خلاء تولید و عرضه لباس هایی با نقوش ایرانی _ اسلامی و متناسب با مراسم آئینی محسوس بوده 

است، گفت: طراحی لباس های آئینی فقط معطوف به محرم و اربعین نیست، بلکه تمام مناسبت های مذهبی حتی مناسبت های جشن و 
سرور هم به لباسی مناسب نیاز د ارند. از این رو در این رویداد، لباس زیارت را هم مد نظر قرار دادیم.

او یادآور شد: پس از محرم و اربعین سال گذشته، کارگروه ساماندهی مد و لباس به این فکر افتاد که یک رویداد مناسب و متناسب با 
محرم، اربعین و مناسبت های مذهبی برگزار کند. امیدوارم بتوانیم با برگزاری این رویداد، خلاء تولید و عرضه لباس مبتنی بر نقوش ایرانی 

اسلامی را در ایام محرم و اربعین پر کنیم.

قاسمیان عنوان کرد: با توجه به نیازسنجی که از اماکن مقدسه صورت گرفت، مشخص شد که برخی از اماکن مشکلات عدیده ای در 
زمینه لباس خادمانشان دارند و بر همین اساس، طرح نامه ای به نام »لباس زیارت« آماده شد.

او ادامه داد: رویداد ملی »برکت دیدار« دو هدف اصلی را دنبال می کند؛ نخست اینکه در بازار کنونی محصولات نامناسب زیادی را 
می بینیم و خانواده های مذهبی برای خرید لباس، با طرح های موردنظرشان روبه رو نمی شوند. شرایط به گونه ای است که لباس هایی با 

نقوش شیطان پرستی هم به وفور در بازار یافت می شود. برای اینکه بتوانیم تنوع محصول و تولیداتی همسو با فرهنگ اسلامی ایرانی مان 
داشته باشیم، تصمیم به برگزاری این رویداد گرفتیم.

هاشم زاده بیان کرد:تا کنون حدود ۵00 طرح به دستمان رسیده است که از این تعداد، حدود 200 طرح رد شده اند؛ چراکه تکراری و فاقد 
خلاقیت بودند. بنابراین حدود 300 طرح از قریب به 300 شرکت کننده به نمایش گذاشته می شود. یکی از رویکردهای ما این است که 

این قسم طراحی ها را در مقیاس بین الملل عرضه کنیم. برای این منظور، طراحی ژورنال را مد نظر داریم که به زبان انگلیسی و عربی ارائه 
خواهد شد تا این طرح ها وارد بازار بین المللی شوند.

او درخصوص داوران رویداد گفت: دو خانم و یک آقا داوران این رویداد هستند و داوری آثار انجام شده است. هرچند محوریت ما رنگ 
مشکی است اما تاکید بر کاربردی بودن محصولات است و حتی لباسی طراحی شده که بتوان در یقه لباس آن یخ گذاشت که برای 

استفاده در گرمای اربعین مناسب است.

در پایان این نشست، از تندیس رویداد ملی »برکت دیدار« رونمایی شد. این رویداد که پیش رویداد دوازدهمین جشنواره مد و لباس فجر 
محسوب می شود، سوم الی پنجم تیر 1402 از ساعت 11 تا 20:30 در هتل هما برگزار می شود.

نصرالله ناصح پور 
خواننده موسیقی 

ایران درگذشت

به گزارش ر وزنامه صدای اصلاحات ، 
نصرالله ناصح پور خواننده پیشکسوت 

و عضو سابق هیات مدیره خانه 
موسیقی ایران، شب گذشته 2۸ 

خرداد در ۸3 سالگی دارفانی را وداع 
گفت.

مراسم تشییع این خواننده پیشکسوت 
روز چهارشنبه 31 خرداد ماه ساعت 

۹ و 30 دقیقه صبح از مقابل خانه 
هنرمندان ایران برگزار می شود و 

پیکر این هنرمند در قطعه هنرمندان 
بهشت زهرا)س( به خاک سپرده 

خواهد شد.
این هنرمند چندی پیش به دلیل 

عارضه مغزی در بیمارستان بستری 
شده بود.

رضا توکلی مجری تلویزیون شد
 تجربه »برد برد« با آی فیلم برای آقای 

بازیگر!
شبکه آی فیلم برنامه شبانه ای را تدارک دیده که این روزها تصویربرداری می شود؛ »برد برد« را قرار است یک بازیگر 

پیشکسوت اجرا کند.
به گزارش خبرنگار فرهنگی خبرگزاری تسنیم، مسابقه تلویزیونی »برد برد« به تهیه کنندگی محسن کرمی و کارگردانی مسعود عسکری در حال 

تصویربرداری است؛ اولین قسمت آن از روز پنجشنبه اول تیرماه حوالی ساعت 21 روی آنتن شبکه آی فیلم خواهد رفت. یکی از نکات جالب در 

این خبر، اجرای رضا توکلی بازیگر پیشکسوت سینما و تلویزیون است که این روزها کمتر از او در قاب تلویزیون و یا آثار سینمایی کمتر بازی 

دیده می شود. 

»برد برد« به گونه ای طراحی شده که هم شرکت کنندگان داخل استودیو و هم طراح سوال ها که همان مخاطبان در منزل اند نیز سهمی از 

جوایز مسابقه خواهند داشت. در واقع طی فراخوانی که از ماه گذشته از شبکه آی فیلم پخش شده، مخاطبان برای طراحی سوال های »برد برد« 

می توانند بدون هیچ گونه محدودیتی و به هر تعداد که تمایل دارند برای برنامه سوال طرح کنند.

تمامی این سوال ها پس از بررسی توسط سازندگان برنامه به سه دسته آسان، متوسط و دشوار تقسیم می شوند و در قسمت های مختلف مسابقه 

از شرکت کنندگان پرسیده خواهد شد. در صورتی که شرکت کننده ای موفق نشود پاسخ درست هر سوال را ارائه دهد نیمی از جایزه سوال، به 

طراح آن اهدا می شود.

»برد برد« به سفارش گروه هنری شبکه آی فیلم تهیه و تولید می شود. زمان پخش این مسابقه روز های پنجشنبه و جمعه حوالی ساعت 21 

خواهد بود.

توکلی در گفت وگویی با خبرنگار تسنیم جمله کوتاهی را مطرح کرد که اجرا کار هرکسی نیست. ویژگی های خودش را می خواهد امیدوارم که 

توانسته باشم گوشه ای از این کار سخت را ارائه دهم. من عاشق ملت ایرانم و دوست دارم چه با سریال و چه با برنامه بتوانم برایشان اوقات 

مفرحی را بسازم. 

باید دید رضا توکلی بازیگر پیشکسوت و شناخته شده ای که بسیاری از کارهای او برای مخاطبان تلویزیون خاطرانگیز است؛ از »او یک فرشته 

بود« گرفته تا »مردان آنجلس« و »احضار«، می تواند در فضای اجرا عملکرد قابل قبولی را از خود به منصه ظهور برساند؟ در حالی که همواره 

حضور بازیگران به عنوان مجری محلِ بحث بسیاری از کارشناسان و مجریان قدیمی تلویزیون بوده است. 

بسیاری از مجریان قدیمی این انتقاد را بارها داشتند که چرا تهیه کنندگان بیشتر به بازیگران برای اجرا و دیده شدنِ برنامه شان اعتماد دارند تا 

مجری ای که سال ها کار او اجرا بوده و این روزها کمتر در این فضا دیده می شود. یا برنامه هایی به او داده می شود که روتین و صرفاً تاکشوست. 

اصطلاحاً برنامه های بیگ پروداکشن و مسابقه محور به بازیگران سپرده می شود. اما به هر حال باید دید عملکرد رضا توکلی در قامتِ مجری 

می تواند برای مخاطبین تداعی کننده نوستالژی های سریالی ای باشد که او برای مخاطبان تلویزیون از خودش به جای گذاشته است؟

»ایران من« موجب خوشنودی عکاسان 
مستند و ایرانگرد می شود/ داوران از کیفیت 

و تعداد عکس ها راضی بودند

دعوت از ایران برای حضور در 
رویداد تبادل رایت در نمایشگاه 

کتاب مالزی
در حاشیه دیدار مدیرعامل خانه 
کتاب و ادبیات ایران با مسئولان 
غرفه مالزی در حاشیه نمایشگاه 

کتاب پکن، از ایران برای حضور در 
رویداد مرتبط با فروش و تبادل رایت 
در نمایشگاه بین المللی کتاب مالزی 

دعوت شد.

حسن غفاری عضو هیات انتخاب و داوری شصت  و هفتمین جشنواره منطقه ای سینمای جوان یاسوج-دنا درباره نحوه انتخاب 
و داوری آثار توضیح داد.

جواد عزتی با »کت 
چرمی« به مرز چهار 

میلیارد رسید
به گزارش روزنامه صدای اصلاحات فیلم 

سینمایی »کت چرمی« به کارگردانی حسین 
میرزامحمدی و تهیه کنندگی کامران حجازی 

از 17 خرداد در سینماهای سراسر کشور 
اکران شده است و تاکنون بیش از 60 هزار 

مخاطب داشته و فروش آن از سه میلیارد هم 
گذشته است.

این فیلم که توانسته است پرفروش ترین فیلم 
غیرکمدی این روزهای گیشه سینمای ایران 
باشد روایتی ملتهب از قاچاق دختران را به 

تصویر می کشد. 

طراحی پوستر »کت چرمی« را شکوفه بیاتی 
بر عهده داشته  است و همزمان با فروش بیش 
از سه میلیاردی این فیلم به طور رسمی از آن 

رونمایی شده است.

فیلم های کمدی تا 
یک ماه دیگر روی 

پرده سینما می مانند

به مناسبت آغاز ماه محرم، فیلم های کمدی 
روی پرده سینماهای سراسر کشور، نهایتا 
تا یک ماه دیگر روی پرده اکران می مانند.

به گزارش روزنامه صدای اصلاحات ،با فرارسیدن سال جدید قمری و آغاز ماه محرم الحرام و به احترام ایام عزاداری 

اباعبدالله الحسین و یارانش، نمایش فیلم های کمدی در سالن های سینمایی متوقف خواهد شد.

بر این اساس در ماه های محرم و صفر، به جز روز های عزاداری که طبق روال قانونی و عرفی، کلیه سالن های سینما 

تعطیل خواهد بود، در ایام دیگر، فیلم هایی که از بار کمدی و طنز برخوردار نیستند، روی پرده سینما ها خواهد ماند و 

نمایش آن ها ادامه خواهد داشت. از این جهت پس از گذر از اربعین حسینی و ایام عزاداری ماه صفر، در پایان ماه صفر 

)اواخر شهریور ماه( برنامه جدید سینما ها اعلام خواهد شد.



حدیث روز:
امام جواد علیه السلام :

ن  الَمُؤمِنُ يحَتاجُ إلى توَفیقٍ مِنَ الّل و واعِظٍ مِن نفَسِهِ وقَبولٍ مِمَّ
ينَصَحُهُ؛

مؤمن، نیازمندِ توفیق از جانب خداوند و اندرز دادن به خويش 
و پذيرش اندرز از كسى است كه پندش مى دهد.

گزیده تحف العقول، ص ۶۴
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تولید داروی بیهوشی مخصوص میدان جنگ
دارپا برنامه جدید »داروهای بیهوشی برای مراقبت از میدان جنگ« را اعلام کرد که هدف آن توسعه یک داروی بیهوشی مخصوص میدان جنگ بدون 

نیاز به آموزش پزشکی خاص یا دستگاه های نظارتی پیچیده است. 

به گزارش روزنامه صدای اصلاحات به نقل از نیواطلس، داروهای بیهوشی و فناوری های پشتیبان آنها از زمان توسعه در دهه 1۸40 میلادی تاکنون 
پیشرفت های عظیمی کرده اند اما در حوزه بیهوشی میدان جنگ هنوز پیشرفت های زیادی در این زمینه به غیر از تزریق مورفین انجام نشده است.

برای این امر دو دلیل وجود دارد. نخست آنکه داروهای بیهوشی مسکن های ساده نیستند بلکه ترکیبی پیچیده از داروهایی هستند که برای انجام 
فعالیت های مختلف از جمله آرام کردن بیمار، کاهش حس های وی، ثابت نگه داشتن بیمار یا ایجاد بیهوشی به کار می روند. علاوه بر این موارد ایجاد 
بیهوشی نیازمند کارشناسی است که بیمار را رصد و پشتیبانی لازم را به شکل به کارگیری گازهای مختلف و مکانیسم های دیگر برای تثبیت وضعیت 

تنفس، نگه داشتن سطح اکسیژن در وضعیت سبز و حفظ عملکرد قلب انجام می دهد.

دلیل دیگر آن است که با وجود آنکه داروهای بیهوشی صدها میلیون بار استفاده شده اند، هیچ کس شیوه عملکرد آنها را درک نمی کند. پزشکان می 
دانند چگونه باید از آنها استفاده کنند، اما مکانیسم تاثیرگذاری آنها را نمی دانند.

دارپا سعی دارد طی برنامه جدید خود ایده هایی درباره ایجاد یک روش بیهوشی ساده تر، سهل الاستفاده تر در میدان جنگ را با بررسی مشکل در 
سطح بنیادین مطالعه کند. روش جدید شامل مطالعه مکانیسم های بیهوشی از وضعیت آناتومیکی تا سطح مولکولی است تا دلیل این روند مشخص و 
روشی برای از بین بردن درد ایجاد شود و از سوی دیگر بتوان درمان هایی برای نجات بیمار در زمان جراحت در میدان جنگ بدون نیاز به تجهیزات 

بیمارستانی و متخصصان یا عوارض جانبی خطرناک فراهم کرد.

مایکل فیسل مدیر این برنامه دارپا می گوید: »داروهای بیهوشی برای مراقبت از میدان جنگ ریسک این چالش را کمتر می کند و هر چند برای وزارت 
دفاع آمریکا توسعه می یابد اما در تمام بخش ها کارآمد خواهد بود. این داروها برای کمک های اولیه در سرویس های اورژانس در مناطق دور افتاده تا 

سرویس های پزشکی هوایی کارآمد است.

استفاده از ظرفیت دانش بنیان ها برای کاشت یک 
میلیارد درخت

با مشارکت معاونت علمی ریاست جمهوری فراخوانی مبنی بر شناسایی و دعوت به همکاری از شرکت های دانش بنیان و فناور 
برای مشارکت در طرح مردمی کاشت یک میلیارد درخت منتشر شد.

به گزارش روزنامه صدای اصلاحات به نقل از معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری، ستاد اجرایی 
طرح مردمی کاشت یک میلیارد درخت در وزارت جهاد کشاورزی با ریاست وزیر جهاد کشاورزی و عضویت معاونین وزارتخانه 

و نمایندگان سایر دستگاه های همکار از جمله دفتر برنامه ملی توسعه شهرک های گلخانه ای و شیلاتی معاونت تشکیل شده 
است. مسئولیت کمیته اجرایی طرح با ریاست معاون وزیر و رئیس سازمان منابع طبیعی و آبخیزداری کشور بوده و امور 

اجرایی طرح توسط این سازمان پیگیری می شود. برنامه ملی توسعه شهرک های گلخانه ای و شیلاتی معاونت علمی، فناوری و 
اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری در این طرح ملی همکاری و مشارکت دارد.

بنا به ضرورت توجه جدی به ابعاد اکولوژیکی، اجتماعی و اقتصادی توسعه پایدار و رعایت اصول علمی و مبانی فنی و اجرایی 
به منظور استمرار، تداوم و پایداری این نهضت، ضرورت دارد این طرح در قالب طرح های فنی اجرایی مصوب که بر اساس 

اصول علمی و فنی تهیه شده باشند، به اجرا درآید. لازم به ذکر است نظارت بر حسن اجرا، نگهداری و مراقبت از عرصه های 
درخت کاری شده و نیز بررسی اثربخشی آن بر اساس این طرح ها تحقق خواهد یافت.

بر این اساس مشارکت همه شرکت ها و مجموعه های فناور و دانش بنیان به منظور استفاده از روش های علمی، فناورانه 
و دانش بنیان برای بهبود عملکرد این طرح ضروری است. بدین منظور از کلیه شرکت ها، متخصصین و پژوهشگران برای 

مشارکت در این طرح دعوت به عمل می آید تا پیشنهادهای خود را به دبیرخانه ستاد ملی طرح واقع در سازمان منابع طبیعی 
و آبخیزداری کشور ارسال و رونوشتی از مکاتبات را به دفتر برنامه ملی توسعه شهرک های گلخانه ای و شیلاتی این معاونت 

منعکس نمایند.

از اهداف اصلی و کلان طرح کاشت یک میلیارد درخت می توان به ایجاد تعادل بین تولید و ترسیب کربن، جبران روند تخریب 
جنگل ها در سال های قبل و افزایش سرانه فضای سبز در کشور اشاره کرد.

احیاء و توسعه جنگل، توسعه پوشش گیاهی مناطق مرتعی و بیابانی، توسعه فضای سبز و زراعت چوب نیز از برنامه های 
عملیاتی طرح کاشت یک میلیارد درخت است.

ارائه خدمات فنی، مهندسی و مشاوره ای به منظور انتخاب عرصه های مناسب، ارائه پیشنهادهایی در خصوص انتخاب گونه های 
مناسب کاشت با توجه به شرایط اقلیمی هر منطقه، مشارکت در تهیه طرح های اجرایی و برنامه ریزی عملیات کاشت و 

مشارکت در تولید و تأمین بذور و نهال مورد نیاز و مناسب از لحاظ کیفیت و سازگاری اکولوژیکی با هر منطقه برخی از 
محورهای اصلی همکاری شرکت های دانش بنیان و فناور در طول اجرای این طرح است.

همچنین از دیگر محورهای اصلی می توان به ارائه روش های بهینه و خلاقانه کاشت بذور و نهال با هدف کاهش زمان اجرا و 
به حداقل رساندن هزینه های مربوطه، ارائه پیشنهادهای فناورانه و نوآورانه به منظور تأمین نیاز آبی در مناطق کاشت، ارائه 

روش های بهینه نگهداری از عرصه های درخت کاری شده در سال های اولیه رشد و نیز ارائه راهکارهای نوین و فناورانه حفاظت 
و بهره برداری از عرصه های درخت کاری شده اشاره کرد.

در انتخاب عرصه برای اجرای طرح، توجه به موقعیت، توان اکولوژیک و ویژگی های رویشگاهی عرصه بسیار مهم است. ضرورتاً 
هر عرصه ای با پوشش گیاهی کم تراکم نمی تواند برای اجرای طرح مناسب باشد، بلکه باید به توان رویشگاه توجه جدی شود. 

همچنین توجه و دقت کافی در انتخاب گونه درختی و درختچه ای مناسب و بومی منطقه بسیار مهم و ضروری است.

استاندارد و کیفیت نهال های تولیدی در نهالستان باید رعایت و به طور مستمر تحت نظارت و کنترل قرار گرفته و در انتخاب 
نهال های با کیفیت و روش صحیح انتقال از نهالستان به عرصه های کاشت دقت لازم صورت بگیرد. این موارد برخی از الزامات و 
توصیه های فنی ذکر شده در این طرح است. طرح مردمی کاشت یک میلیارد درخت در بازه زمانی چهارساله از سال 1402 تا 

پایان سال 140۵ اجرا خواهد شد.

اردبیل|وقار آبشار سردابه در دل طبیعت بدیع دامنه 
سبلان

آبشار سردابه که در ۲۵کیلومتری غرب شهر اردبیل و در روستایی به همین نام و در نزدیکی آبگرم معدنی سردابه در دل 
طبیعت بدیع دامنه شرق سبلان قرار دارد که یکی از مقاصد گردشگری این استان به شمار می رود.

به گزارش روزنامه صدای اصلاحات از اردبیل، دامنه شرقی کوه سبلان یکی از زیبایی های دامنه این کوه محسوب می شود که 
شهرت این محل بیشتر به دلیل وجود آبگرم معروفی است که اثرات شفا بخشی دارد؛ آبگرم »سردابه« یا »ساری داوا« برای 

بیماری های یرقان و زردی خاصیت درمانی دارد و وجود این آبگرم به همراه آبشار زیبایی که ارتفاعش حدود ۲۰ متر و حجم 
جریان آن نسبتا اندک و محدود به خروجی چند چشمه بالادست است، هرساله پذیرای سیل مسافران به این منطقه است.

این آبشار و آبگرم، در ۲۵ کیلومتری غرب شهرستان اردبیل و در انتهای مسیر زیبای خشکه رود، خودنمایی می کنند، حدود 
صد متر بالاتر آبگرم سردابه، آبشار زیبای سردابه با سخاوت و وقار، آبی زلال را به گردشگران هدیه می دهد.

در اطراف آبشار، گیاهانی مانند خزه و سرخس و گیاهان آبزی دیگر دیواره های سنگی دیوار را سبز رنگ کرده اند؛ پایین 
تر از آبشار محلی برای استراحت و ادای فرایض در نظر گرفته شده است و در مسیر دسترسی به آبشار تپه های سرسبز با 

مناظری بدیع از گل های رنگارنگ و دیمزارهای گندم شما را همرامی می کنند.

دمای چشمه و آبشار سردابه در حدود ۳۵ درجه سانتی گراد است؛ ارتفاع چشمه از سطح دریا ۱۸۴۰ متر است و چشمه در 
روی دامنه قرار دارد و ظاهر آب شفاف، کمی ترش مزه و بی رنگ می باشدکه کاتیون  های آن سدیم و کلسیم و از آنیون  های 

آن سولفات و بی  کربنات است.

هدایت الکتریکی آب چشمه برای ۲۰ درجه حرارت در حدود 9۵۰ می  باشد و PH آن ۵/۲ و اسیدی است که ترکیب آب از 
نوع سولفاته کلسیک و گوگردی بوده و در اطراف چشمه، رسوبی از املاح سیلیسی، قلیایی خاکی و مختصری گوگرد دیده 

می  شود و آب این چشمه گرم و دارای مقدار قابل توجهی گاز کربنیک است.

مناظر و چشم اندازهای بدیع این منطقه طرفداران بیشماری دارد و مقصد سفر عکاسان و مستندسازان بسیاری است که به 
دنبال طبیعتی بکر و متنوع از نظر رنگ و فرم و ساختار می باشند.

خراسان رضوی| مقبره شاعر و فیلسوف ایرانی؛ 
محبوب ترین جاذبه گردشگری نیشابور

مقبره حکیم عمر خیام نیشابوری هر ساله گردشگران بسیار زیادی را از اقصی نقاط دنیا به سوی خود 
جلب می کند.

به گزارش روزنامه صدای اصلاحات از مشهد مقدس، آرامگاه و موزه خیام در میان باغی دل انگیز و 
پردرخت قرار گرفته است. این محوطه را می توان دیدنی ترین مکان نیشابور دانست که گردشگران هم در 

آن زیارت می کنند و هم سیاحت.

مجموعه خیام در جنوب شرقی نیشابور و خارج از شهر قرار دارد، اما فاصله آن با نیشابور زیاد نیست، با 
اتومبیل ظرف مدت حداکثر ۱۵ دقیقه می توان به آنجا رسید. البته خط اتوبوسرانی هم میان آرامگاه خیام 

و مرکز شهر دایر است اما استفاده از آن معطلی دارد و استفاده از آن با زمان گردشگران جور در نمی آید.

در اطراف آرامگاه اماکن دیدنی دیگری مانند سعیدبن سلام مغربی، آرامگاه فضل ابن شاذان، آرامگاه حیدر 
یغما و از همه مهمتر آرامگاه عطار و کمال الملک قرار دارد، اما به یاد داشته باشید که اگر بخواهید به 

دیدار آرامگاه عطار و کمال الملک بروید باید از برابر آرامگاه خیام عبور کنید و چه بهتر که ابتدا این مکان 
را ببینید.


